
Naturråd Fredericia  

Mødedato: 10. oktober 2023 

Tidspunkt: kl. 16-18 

Sted:  Rådhuset – mødelokale 119. 

Indgang ved Rådhusets 

hovedindgang. 

Hovedtema: 

Stier, adgang, shelters og legepladser 

mm. i lokalsamfundene 

Deltagere: (overskrevet = deltog ikke) 

Fredericia Spildevand & Energi A/S (Gitte Lyager) 

Jægerrådet Fredericia (Jens-Christian Jensen) 

Skovdyrkerforeningen (Jesper Petersen) 

Danmarks Naturfredningsforening (Charlotte Madsen) 

Friluftsrådet Trekantområdet (Karl Åge Dahl) 

Dansk Ornitologisk Forening – Fredericia (Ronni Røjgaard) 

Lokale Landbrugsforeninger: KHL (Søren Bloch), LMO/ Vejle Fredericia Landboforening (Niels 

Ladegaard), LRS (Sven-Aage Steenholdt)  

Beboerforeninger/Fællesråd: Fællesrådet for Trelde, Østerby, Egeskov, Bøgeskov og Vejlby, 

Vejlby Sogns Beboerforening, Skærbæk Beboerforening, Taulov Fællesråd (Tinne 

Gaardmand/Thorbjørn Søndergaard), Herslev Sogn, Bredstrup-Pjedsted (Karen Pagh) 

Fredericia Sportsfiskerforening (Leif Sonderup) 

Tre-For (Anders Juul) 

Business Fredericia (Kristian Drejer) 

Visit Fredericia (Heidi Hammer Lings) 

Ungebyrådet 

Naturstyrelsen Trekantområdet (Inken Breum) 

Arternes Fredericia (Anne Mette Storgaard Mikkelsen) 

Klima-, Energi- og Miljøudvalget (Tommy Rachlitz Nielsen, John Nyborg, Turan Savas, Kenny 

Bruun Olsen, Cecilie Roed Schultz) 

Vækst, Teknik og Klima forvaltningen (Bo Andersen, Inger Pabst, Carsten Pedersen, Bjarne 

Christensen, Annemette Bargum og Lars Bak) 

 

 

Referat 

 

Bemærkninger 

Velkomst og nyt fra formanden (10 

min) 

Tommy Rachlitz Nielsen, formand for Klima-, Energi- og Miljøudvalget 

bød velkommen; derefter præsentationsrunde og Tommy orienterede 

kort om ”det grønne budget” 

Bordet rundt (15 min) Aktuelle emner fra medlemmerne 

Charlotte (DN): Ferieaktiviteter ved Spang Å bør respektere dyreliv mm. 

Christian (Fællesråd – Trelde mm): Glade for at Kringsminde bevares og 

der er fokus på Blå skole 

Turan: Vil gerne hejse flaget for brugen af Kulturkasernen. 

Karl Aage (Friluftsrådet): Nat i naturen var ikke en succes – og bør 

evalueres til næste gang. 

Annemette (Arternes Fredericia): Eng ved Trelde Næs bør tjekkes 

(Opfølgning ift naturtilstand). Sti ved Skærbæk/Gudsø Vig ønskes 

prioriteret. 

Opfølgning fra sidst: Mødereferat:  https://www.fredericia.dk/sites/default/files/referat_14-6-

23_naturraadssmoede.pdf 

”Alle beboerforeninger/fællesråd 

tager emnet om stier, adgang, 
shelter og legepladser mv. op i 
lokalsamfundene med henblik på 
fremlæggelse på næste møde i 
naturrådet.” 

(75 min) 

Præsentation fra fællesråd/beboerforeninger (15 min hver): 

Taulov: 

Thorbjørn taler for øget fokus på Elbodalen – og gerne en 

sammenbinding af hele naturkorridoren. Der er tilskudsmuligheder til 

processerne, men givetvis ikke til anlæg. 

Vil gerne etablere lokalt besøgssted/shelters i Taulov Folkeskov. Og der 

arbejdes på den gamle stationsbygning og evt. off. toiletter mm. 

Herslev: 

https://www.fredericia.dk/sites/default/files/referat_14-6-23_naturraadssmoede.pdf
https://www.fredericia.dk/sites/default/files/referat_14-6-23_naturraadssmoede.pdf


Naturråd Fredericia  

Benjamin: Savner cykelstiforbindelse til børn fra Herslev til Taulov skole. 

Og ønske om cykelforbindelse til Fredericia. 

Derudover hundeskov og mindre projekter. 

Bredstrup/Pjedsted: 

(Annemette B.: Karen har nævnt, at der er fokus på små lokale stier.) 

Vejlby Sogn: 

Hanne: Der er mange stier og veje i forvejen. Der er ved at blive lavet en 

cykelrasteplads. Vest for campingpladsen er der et trace, som ønskes 

ryddet af beboerforeningen. 

Christian: Shelters ved FDFs skovhytte er ved at blive opført. 

Skærbæk: 

Jytte: Præsenterede tankerne bag helhedsplanen, som er i proces. Meget 

fokus på at sikre naturudviklingen som ramme og mulighederne for at 

opleve det via nye stiforbindelser. Og appellerer til partnerskab om 

strandparken/Klintegården. 

-- 

Thorbjørn: Helhedsplan – jo før jo bedre ift igangværende by-

knopskydning.  

Jesper NP (skovdyrkerne): Uhyre vigtigt med bæreevnen ift visionær 

planlægning. 

Charlotte (DN): Måske bør der fokuseres på overordnet planlægning 

fremfor ad-hoc tiltag for at undgå tomme huse mm. Tommy påpeger at 

kommuneplanen sætter rammen herfor. 

Rådet drøftede hvad de bedste råd ville være i forhold til lodsejere:  

- Stier…måske kan der etableres partnerskaber med fælles formål 

og måske der kan laves gode kompromiser lokalt. 

- Opkøb af jord, hvis det er helt umuligt 

- Føre stien uden om en matrikel 

- Tiden løser problemer (holdningsændring) 

- Ingen færdige tegninger, når man taler med lodsejere 

- Adfærd skal reguleres via kampagner (obs på hunde) 

- Afmærkning af stier reducerer uhensigtsmæssig færdsel 

Status for Le-laugets arbejde (5 
min) 

Annemette og Thorbjørn: 

’Know how’ og udstyr er til stede, så vi kan komme i gang med at lave 

naturpleje med leer. Alle kan være med. 

Opfordrer til at kontakte dem ift. arealer, der kan slås med le – og der 

kommer arrangement senere. 

Status for skilt ved cykelstien i 
Skærbæk (2 min) 

Karl Aage har skrevet til Friluftsrådet om at tage emnet op, da det synes 

at være vejledningen til færdselstavler der bør ændres. 

Naturens Uge – evaluering og 
fremtiden (10 min) 

Charlotte, Karl-Aage og Annemette: 

Der synes at være en tendens til et faldende deltagerantal ved natur og 

friluftsevents – måske efter Corona.  



Naturråd Fredericia  

 

Fredericia for Verdensmålene II (3 

min) – og herunder Naturplan 

Fredericia 

Carsten opfordrede Naturrådet til at komme med bem og/eller kontakte 

kommunen herom. 

Næste møde Feb. 2024 


